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§ 17 
Genomgång av närvarande ledamöter samt val av 
protokollsjusterare och datum för signering  

Beslut  
Stephan Guiance (S) och Sophia Granswed Baat (M) utsågs att 
justera dagens protokoll §§ 17-50. Justering sker digitalt den 2 
maj 2024. 
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§ 18 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Dagordningen godkändes. 
Sex övriga frågor anmäldes: 

 Förskolor vid öppna drogscener, skrivelse från Moderaterna. 
 Vad händer med Söderholmsskolan, skrivelse från 

Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet. 
 Bygg fler kolonilotter i Skärholmen, skrivelse från 

Sverigedemokraterna. 
 Lådbilsrally i Skärholmen, skrivelse från 

Sverigedemokraterna. 
 Nödläge Skärholmen, skrivelse från Sverigedemokraterna. 
 Vräkning av barnfamiljer, skrivelse från 

Sverigedemokraterna. 
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§ 19 
Medborgarförslag om att upprätta en mobilitetshubb i 
Sätra  
- svar på medborgarförslag 
SKHLM 2023/1136 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Det har inkommit ett medborgarförslag till förvaltningen med en 
förfrågan om att upprätta en mobilitetshubb i Sätra med en bilpool 
med elbilar och en cykelpool med elcyklar och lådcyklar för 
uthyrning. Det finns ett pågående detaljplanearbete om Sätra 
centrum, vilket innebär att en eventuell mobilitetshubb behöver vara 
i linje med hur en fastighetsutvecklare vill arbeta med förslaget till 
ny detaljplan. Då det i medborgarförslaget inte finns en specifik 
plats angiven i Sätra, är det upp till enskilda fastighetsägare att 
avgöra om dem vill få till en mobilitetshubb på sin mark. 
Trafikkontoret har svarat förvaltningen att de ser positivt på initiativ 
som underlättar för fler att välja andra färdsätt än egen bil, men att 
trafikkontoret inte bedriver någon egen verksamhet med uthyrning 
eller utlåning av olika fordonsslag. Den typen av bil- och 
cykelpooler och mobilitetshubbar sköts istället av privata aktörer på 
marknaden. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/1136-6 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag 
om att upprätta en mobilitetshubbi Sätra. 

 SKHLM 2023/1136-4 medborgarförslag mobilitetshubb 
maskat. 
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§ 20 
Medborgarförslag om att göra hagen för sommardjur till 
en hundpark under de månader den står tom  
- svar på medborgarförslag 
SKHLM 2023/1140 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och lämnar det 
som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 16 november inkom ett medborgarförslag med önskemål om 
att göra kohagen för betesdjur vid Mälarhöjdsbadet till en hundpark 
under de månader den står tom under andra årstider. 
Förvaltningen har utrett möjligheterna att sätta upp temporära eller 
permanenta stängsel för att skapa en hundrastgård eller ett 
hundrastområde inom betesmarken. 
Förvaltningen ser det inte som lämpligt att med befintligt elstängsel, 
utan ström, inrätta ett hundrastområde på betesmarkens yta. 
Förvaltningen har identifierat risker med otydlig programmering av 
området som skulle kunna leda till olyckor. 
I Sätraskogens naturreservat ska biologisk mångfald och det vilda 
djurlivet månas, rekreationsvärdet ska vara högt för människor och 
platsen vara tillgänglig för alla skärholmsbor vare sig de är barn, 
äldre, hundägare eller hundrädda. 
Förvaltningen anser att det inte är lämpligt att skapa ett 
hundrastområde inom betesmarkens instängslade område. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/1140-7 (Godkänd - R 1) SKHLM 2023/1140. 
 SKHLM 2023/1140-5 medborgarförslag hundrastgård 

maskat. 
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§ 21 
Sätra Centrum begärd i konkurs  
- svar på skrivelse 
SKHLM 2024/69 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande  som 
svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden beslutade den 2 januari 2024 att skicka en 
skrivelse från Sverigedemokraterna för beredning om vad Sätra 
centrums begäran om konkurs får för effekter för den ombyggnation 
som tidigare aviserats. 
Stockholms stad har fått information om att Sätra centrum 
fastigheter AB har försatts i konkurs. Beslutet fattades av 
Stockholms tingsrätt 16 februari 2024. 
Förvaltningen är angelägen om att det kommer in en långsiktig och 
seriös aktör i centrum. Att möjlighet ges till platsen att utvecklas ser 
förvaltningen liksom exploateringskontoret och 
stadsbyggnadskontoret som viktigt, vilket också är anledningen till 
att staden ställt sig positiva till att driva ett detaljplanearbete för 
platsen. 
Förvaltningen följer konkursprocessen och har inlett dialog med 
konkursförvaltaren i syfte att informera om de utmaningar som 
framförts till förvaltningen i dialog med centrumets näringsidkare 
samt möjliggöra ett fortsatt aktivt platssamverkansarbete lokalt i 
Sätra. 
Konkursbeslutet för bolaget påverkar projektet men hur projektet 
samt dess tidplan påverkas kan inte besvaras innan det finns en ny 
part för exploateringskontoret att diskutera med. Konkursprocessen 
drivs av den konkursförvaltare som Stockholms tingsrätt beslutat 
om. Konkursförvaltarens uppdrag är främst att sälja tillgångarna i 
konkursboet, vilket huvudsakligen utgörs av tomträtten till Sätra 
centrum. Inom uppdraget ingår också att sköta centrumets 
förvaltning. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga. 
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Bilaga 
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Särskilt uttalande 
2024-04-25 
Dnr SKHLM 2024/69 
  
Sätra Centrum begärd i konkurs 
Vi vill tacka förvaltningen för det i sedvanlig ordning mycket 
utförliga svaret på skrivelsen. 
Vi instämmer i förvaltningens beskrivning och önskan om en ny 
långsiktig och seriös ägare av Sätra Centrum. Vi har i 
kommunfullmäktige lämnat in en motion om att kommunen bör 
köpa Sätra Centrum. Vi tror att det vore just den långsiktiga och 
seriösa ägaren som boende i Sätra behöver. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/69-2 (Godkänd - R 1) Skrivelse; Sätra 
centrum begärd i konkurs. 

 SKHLM 2024/69-1 Skrivelse; Sätra Centrum begärd i 
konkurs. 
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§ 22 
Skräp i Sätra centrum  
- svar på skrivelse 
SKHLM 2023/851 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen är väl medveten om nedskräpningen i Sätra Centrum. 
Förvaltningen har vid flertalet tillfällen under 2022 och 2023 påtalat 
detta för centrumägarna. Detta har skett i samband med 
trygghetsvandringar samt även vid möten i Sätra Centrum. 
Stockholms stad har fått information om att ägaren till Sätra 
centrum, Sätra centrum fastigheter AB, har gått i konkurs. Beslutet 
fattades av tingsrätten 16 februari 2024. Konkursprocessen drivs av 
den konkursförvaltare som Stockholms tingsrätt beslutat om. 
Konkursen för bolaget påverkar för närvarande förvaltningens 
förutsättningar att arbeta med frågan om nedskräpning eftersom det 
innebär att det saknas en aktör som äger och förvaltar platsen över 
tid. Förvaltningen har etablerat kontakt med konkursförvaltaren för 
att påtala vikten av att under konkursprocessen arbeta med frågan 
om nedskräpning. Därtill sker samarbete med trafikkontoret, som 
ansvarar för städning av delar av inomhusmiljön samt torgytor. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Särskilt uttalande 
2024-04-25 
Dnr SKHLM 2023/851 
  
Skräp i Sätra Centrum 
Vi vill tacka förvaltningen för svaret på skrivelsen och för vidtagna 
åtgärder. 
Vi har full förståelse för att det är svårt att få igenom alla åtgärder 
fullt ut, då Sätra Centrum är försatt i konkurs. Vi är dock mycket 
tacksamma för att förvaltningen har tagit upp frågan om 
nedskräpning 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/851-2 (Godkänd - R 1) Skrivelse Skräp i Sätra 
centrum. 

 SKHLM 2023/851-1 Skrivelse; Skräp i Sätra centrum. 
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§ 23 
Om skolidrottslokaler  
- svar på skrivelse 
SKHLM 2023/953 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Nämnden beslutade den 28 september 2023 att skicka en skrivelse 
från Centerpartiet med anslutning av Moderaterna och 
Sverigedemokraterna till förvaltningen för beredning. I skrivelsen 
vill man veta hur förvaltningen i samverkan med skolor kan verka 
för att skolorna ska öppna upp sina idrottshallar för bokning efter att 
skolan stängt sin verksamhet. 
Då skolorna i sig inte ansvarar över planeringen med att 
tillgängliggöra idrottssalar, kommer en samverkan mellan skolorna 
och stadsdelsförvaltningen inte mynna ut i önskat resultat om att 
öppna upp idrottshallarna. Det är idrottsförvaltningen som ansvarar 
för användandet av idrottssalarna i området. De ser efter behov och 
efterfrågan. Om behov och efterfrågan finns, tar 
idrottsförvaltningen kontakt med lokalenheten hos 
utbildningsförvaltningen. Utbildningsförvaltningen, tillsammans 
med SISAB (Skolfastigheter i Stockholm AB), ser över 
möjligheterna att anpassa lokalerna med lås, larm och andra 
nödvändigheter. Det kan vara byggtekniska orsaker till att inte alla 
skolor är möjliga (inom rimliga ekonomiska ramar) att 
tillgängliggöra. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Ordförande Stephan Guiance (S) anmäler för Socialdemokraterna 
och Vänsterpartiet ett särskilt uttalande enligt bilaga 1. 
  
Tjänstgörande ersättare Kenth Aronsson (C) anmäler 
för Centerpartiet ett särskilt uttalande enligt bilaga 2. 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler att 
Moderaterna ansluter till Centerpartiets särskilda uttalande. 

Bilaga 1 
Särskilt uttalande, Socialdemokraterna och Vänsterpartiet. 
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Bilaga 2 
Särskilt uttalande, Centerpartiet. 
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Bilaga 1,särskilt uttalande, Socialdemokraterna och Vänsterpartiet 
2024-04-25 
  
Om skolidrottslokaler 
Stephan Guiance m.fl. (S) 
Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 
  
Särskilt Uttalande: 
Majoriteten tackar förvaltningen för det tydliga svaret angående 
tillgängliggörandet av skolidrottslokaler. Majoriteten har varit i 
kontakt med idrottsnämnden som arbetar aktivt med att 
sammanställa en lista över skolidrottslokaler för att möjliggöra 
öppnandet för idrottsföreningar att använda i sin verksamhet. Det är 
viktigt att betona att det är idrottsförvaltningen som har ansvaret för 
att bedöma behov och efterfrågan av dessa lokaler, och vi ser fram 
emot den kommande delrapporten innan sommaren. Vi noterar även 
att samverkan mellan skolorna och stadsdelsförvaltningen inte 
ensamt kan lösa utmaningen med tillgängliggörandet av idrottssalar. 
Det är en svår uppgift som kräver samarbete och anpassning av 
lokalerna, där även utbildningsförvaltningen och SISAB spelar en 
viktig roll. Vi förstår också att det kan finnas tekniska och 
ekonomiska hinder för att tillgängliggöra vissa skolidrottslokaler 
som Söderholmsskolan vars idrottslokaler ska renoveras till nästa 
år. 
Vi ser fram emot att fortsätta dialogen och samarbetet för att 
säkerställa att fler idrottslokaler blir tillgängliga för våra föreningar 
och invånare i Skärholmen stadsdel samt att locka idrottsföreningar 
från innerstaden att besöka och nyttja våra skolidrottslokaler. 
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Bilaga 2, särskilt uttalande, Centerpartiet och Moderaterna 
2024-04-24 
  
Om skolidrottslokaler 
Kenth Aronsson (C) 
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
  
Särskilt uttalande 
  
Vi vill tacka förvaltningen för svaret på skrivelsen.  
Det är viktigt att arbetet med att öppna upp skolidrottslokaler 
fortsätter och skalas upp. Idrottsförvaltningen har under flera år tid 
haft ett uppdrag att i samverkan med utbildningsförvaltningen 
öppna upp skolidrottslokalerna.  
Vi vänder oss emot påståendet att det inte skulle finnas ett behov av 
att öppna upp skolidrottslokaler i Skärholmen. Föreningar som IFK 
Stockholm har lyft att de har brist på lokaler och gärna skulle vilja 
komma in i skolornas idrottssalar.  
Möjligheten för föreningar att bedriva verksamhet i 
skolidrottslokaler efter skoltid skulle även sänka trösklarna till 
föreningslivet, någonting vi vet behövs i vår stadsdel. Givetvis 
behöver det säkerställas att idrottssalarna används på ett sätt som 
fungerar för skolorna.  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/953-2 (Godkänd - R 1) Skrivelse; Om 
skolidrottslokaler.  

 SKHLM 2023/953-1 Skrivelse; Om skolidrottslokaler. 
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§ 24 
Anpassning av förskoleverksamhet för barn med NPF-
diagnoser  
- svar på skrivelse 
SKHLM 2024/147 
 

Beslut  
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmens stadsdelsnämnd beslutade på nämndsammanträdet den 
25 januari att förvaltningen ska besvara frågeställningar kring hur 
förskoleverksamheten anpassas för barn med NPF-diagnoser. 
Förvaltningen beskriver hur förskolorna arbetar med barn i behov 
av särskilt stöd. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Särskilt uttalande 
2024-04-25 
Dnr SKHLM 2024/147 
  
Anpassning av förskoleverksamhet för barn med NPF-diagnoser 
  
Vi vill tacka förvaltningen för svaret på skrivelsen. 
Vi uppfattar svaret som så att i första hand försöker förvaltningen 
att anpassa förskoleverksamheten i vanliga förskoleklasser, för de 
barn som har någon form av NPF-diagnos. Vi drar oss till minnes 
att tidigare hade förvaltningen till exempel en helt egen 
förskoleklass/verksamhet för barn inom ramen för autism-
spektrumet. Vi är osäkra på om detta beror på en ny praxis vad 
gäller barn med särskilda behov eller om antalet barn med NPF-
diagnos har sjunkit, och att det då inte längre är ekonomiskt möjligt 
att ha en separat verksamhet för barn med NPF-diagnos. Vår 
uppfattning är dock den att båda sätten att hantera gruppen fungerar, 
men att det mer beror på hur svåra handikapp barnen med diagnos 
har. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/147-2 (Godkänd - R 1) Anpassning av 
förskoleverksamhet för barn med NPF-diagnoser. 

 SKHLM 2024/147-3 Bilaga 1. 
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§ 25 
Regional boendeplan för äldre 2025 med utblick mot 2050  
- beslutsärende, omedelbar justering 
SKHLM 2024/42 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner underlaget till den 
stadsövergripande boendeplan för region västra söderort och 
skickar det till äldrenämnden. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmen och Hägersten-Älvsjö stadsdelsförvaltningar har enligt 
uppdrag från äldreförvaltningen reviderat den gemensamma 
äldreboendeplanen för region västra söderort, nedan kallad 
regionen. 
Förvaltningarnas samlade bedömning är att utbudet av vård- och 
omsorgsboende kan tillgodoses behovet under de närmaste åren. 
Det finns dock behov av gemensamma boendeformer med 
inriktning socialpsykiatri och fler former av stödboenden. På sikt 
behövs fler platser i vård- och omsorgsboende och seniorboenden i 
regionen. 
I regionen finns behov av renovering och upprustning av 
servicehusen och vård- omsorgsboendena i olika omfattning. Det 
finns förslag på nyproduktion av fler vård- och omsorgsboenden i 
västra söderort. För att regionen ska kunna driva flera vård- och 
omsorgsboenden behövs det ekonomiska förutsättningar. Regionen 
ser en utmaning på större framtida renoveringar. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna ett förslag till beslut enligt bilaga. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler att Sverigedemokraterna 
ansluter till Moderaternas förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns två förslag 
till beslut, förvaltningens och Moderaternas 
och Sverigedemokraternas. Han ställer dessa mot varandra och hör 
bifall till förvaltningens förslag 
till beslut. 
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Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Arslan Bicen (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Marie-Louise Olofsson (M) reserverar sig 
mot beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Moderaterna. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Moderaterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
Boendeplan för äldre 2025 med utblick mot 2050 
  
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
  
  
Förslag till beslut 
  
Att delvis godkänna förvaltningens underlag till den 
stadsövergripande boendeplanen för äldre 
Att därutöver anföra 
  
Grunden för stockholmarnas gemensamma välfärd måste alltid vara 
att säkra stadens finanser och bygga upp stadens finansiella 
tillgångar. Under år 2022 minskade kommunkoncernens externa 
bruttoskuld med 2,5 procent. Det var första gången sedan år 2010 
som skulden minskade på årsbasis. Detta kunde åstadkommas 
genom en aktiv förvaltning av stadens fastighetsbestånd och 
strategiska avyttringar av tillgångar som inte utgör stadens 
kärnverksamhet. Nu bedrivs tyvärr återigen en ekonomisk politik 
som innebär att skuldutvecklingen ökar snabbt samtidigt som vi 
konstaterar att även räntekostnaderna för staden förväntas bli 
mycket höga den kommande perioden. 
Skärholmen har ett behov av fler LSS-bostäder/gruppbostäder av 
olika slag. Idag är flertalet skärholmsbor som är berättigade till 
LSS, bosatta i andra stadsdelar och andra kommuner, till följd av 
för få platser i stadsdelen. Att hyra platser i andra kommuner är 
väldigt dyrt, vilket framgår i våra månadsrapporter och 
revisionsberättelser, där vi ser stora avvikelser jämfört med budget. 
LSS/gruppbostäder måste därför planeras in när Fokus Skärholmen 
växer fram. 
Fram till 2040 beräknas gruppen över 80 år att fördubblas. Detta 
kräver givetvis stora satsningar och investeringar i äldreomsorgen – 
både i personal och fastighetsbestånd. Den äldres behov och 
förutsättningar måste alltid vara i fokus för att säkerställa ett värdigt 
åldrande. Vi vill därför se breda investeringar i äldre- och 
omsorgsboenden, seniorboenden och andra typer av profilboenden 
för den äldre målgruppen. Stockholm måste leva upp till ambitionen 
om att vara en äldrevänlig stad. För att lyckas med det måste det 
finnas en långsiktig plan, både avseende sjukvård, hemtjänst, 
bostäder och aktiviteter. 
Den politiska majoriteten har återinfört en 60/40-fördelning av 
äldreomsorg i egen regi och fristående aktörer. Detta i ett läge där 
äldreomsorgen är i starkt behov av nyinvesteringar för att kunna 
möta den demografiska trenden med fler äldre. Konsekvensen av de 
rödgrönas politik blir att det, förutom dagens kända fristående 

Sida 19 (76)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2024 
 

2024-04-25 

projekt, bara blir kommunala investeringar i vård- och 
omsorgsboenden fram till 2040. 
I det svåra ekonomiska läget staden befinner sig i ser vi dessutom 
en risk att ytterligare öka stadens skuldsättning, med konsekvensen 
att hyrorna ökar och räntekostnaderna skjuter i höjden. Därför bör 
fristående aktörer som vill bidra till att fylla behovet av boenden 
välkomnas – inte motverkas. Staden bör således vara öppen för 
fristående alternativ när det finns möjlighet till det. Vi menar att det 
är allvarligt att staden riskerar att gå miste om viktiga investeringar 
i äldreomsorgen till följd av majoritetens ideologiska skygglappar. 
Vi står på de äldres sida och välkomnar alla investeringar som kan 
förbättra livskvalitén för dem, därför bör fördelningen fortsatt vara 
50/50. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/42-1 (Godkänd - R 1) Regionalboendeplan för 
äldre 2025 med utblick mot 2050 region västra söderort. 

 SKHLM 2024/42-2 Bilaga 1. Regional boendeplan för äldre 
2025 med utblick mot 2050. Region västra söderort. 

 SKHLM 2024/42-3 Bilaga 2. Pensionärsrådets synpunkter. 
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§ 26 
Underlag för budget 2025 med inriktning för 2026 och 
2027  
- beslutsärende, omedelbar justering 
SKHLM 2024/203 
 

Beslut  
1. Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag 
till underlag för budget 2025 med inriktning för 2026 och 2027 
inklusive bilagor. 
2. Skärholmens stadsdelsnämnd överlämnar förslaget till 
kommunstyrelsen för fortsatt beredning. 
3. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I linje med anvisningarna lyfter detta ärende lokala 
utvecklingsbehov och prioriteringar på tre 
års sikt, i relation till det geografiska området och utifrån en målbild 
i form av: 

 Möjligheternas Stockholm. 
 Inriktningsmål samt direktiv till samtliga nämnder och 

bolagsstyrelser i stadens budget. 
 Inriktning i mest relevanta program och andra 

stadsövergripande styrdokument. 
  Lokala långsiktiga mål, exempelvis inom ramen för 

samverkansöverenskommelsen. 
  
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna ett förslag till beslut enligt bilaga 1. 
Tjänstgörande ersättaren Kenth Aronsson (C) anmäler för 
Centerpartiet ett förslag till beslut enligt bilaga 2. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett förslag till beslut enligt bilaga 3. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns fyra 
förslag till beslut, förvaltningens,  Moderaternas,  Centerpartiets och 
Sverigedemokraternas. Han ställer dessa mot varandra och hör 
bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Arslan Bicen (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Marie-Louise Olofsson (M) reserverar sig 
mot beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Kenth Aronsson (C) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Moderaterna. 

Bilaga 2 
Förslag till beslut, Centerpartiet. 

Bilaga 3 
Förslag till beslut, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Moderaterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
2024-04-25 
  
 
Underlag för budget 2025 med inriktning 2026 och 2027 
  
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
  
  
Förslag till beslut 
  
Att delvis godkänna förvaltningens förslag  
  
Att därutöver anföra 
  
  
Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och Kristdemokraterna har 
en gemensam vision för Stockholms framtid: En modern, frihetlig, 
trygg, hållbar, tillåtande och framtidsinriktad stad, med en mångfald 
av människor, företag och föreningar. Vi bejakar stadens styrkor 
och särart, och framförallt tror vi passionerat på stockholmarnas 
potential och möjligheter att var och en och tillsammans forma 
sin egen framtid och förverkliga sina drömmar. 
  
I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan 
staden, företagen, akademin och det civila samhället. Hit ska 
forskare, turister, investerare och studenter från hela världen söka 
sig. Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och 
äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och 
anställda. Vi tror på stockholmarnas förmåga och rätt att bestämma 
över sina egna liv och därför är det också viktigt att alla 
stockholmare är en del av samhällsbygget och både vill och kan 
bygga en bättre framtid. 
Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad stockholmarna 
önskar, behöver och drömmer om. Vi står på stockholmarnas sida 
och har en tydlig målsättning med vår politik, att lösa de problem 
som stockholmarna upplever. Det är inte ett löfte om att politiken 
kan lösa alla problem. Men det är ett löfte om att vi ska lösa de 
problem som bara kan lösas genom politiska beslut. Vi ska värna 
och utveckla Stockholm och ta tillvara på dess unika karaktär och 
skönhet. När staden utvecklas ska det göras med samförstånd med 
de som bor här. 
Vi accepterar aldrig att människor i Stockholm får sin frihet 
begränsad på grund av diskriminering, rasism, antisemitism eller 
otrygghet. Vi arbetar målmedvetet för ökad frihet genom kraftfulla 
insatser mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem i delar 
av staden och som begränsar människors frihet. 

Sida 23 (76)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2024 
 

2024-04-25 

Ordning och reda i stadens ekonomi är en förutsättning för att alla 
verksamheter i staden ska fungera. Service och omsorg till 
stockholmarna är utgångspunkten i 
stadsdelsnämndernas verksamheter, oavsett som den handlar om 
förskola, äldreomsorg, stadsmiljöarbete eller någon annan fråga 
som stadsdelsnämnderna tar beslut om. 
ETT TRYGGT, LEVANDE OCH HÅLLBART SKÄRHOLMEN 
Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och 
äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och 
anställda. Här ska det vara lika enkelt att vara singel som att bilda 
familj och åldras. Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad 
stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. Servicen till 
medborgarna i våra stadsdelar är utgångspunkten i stadens 
verksamheter. Målsättningen är att Skärholmen ska vara en stadsdel 
som det är trivsamt att leva i, med hög kvalitet i förskola, skola och 
äldreomsorg, och med trygga, trevliga och välskötta torg, parker 
och grönområden. 
STÄRKT TRYGGHET OCH FÖREBYGGANDE ARBETE 
Det finns ingenting som är mer prioriterat än att få stopp på våldet, 
där barn allt oftare är både brottslingar och brottsoffer. I Stockholm 
är situationen särskilt allvarlig med 116 skjutningar varav 26 
avlidna förra året. I Skärholmen har det varit tre skjutningar inom 
sex veckor (1 mars-10 april), varav två med dödlig utgång, nära två 
förskolor. Dödsskjutningen i Skärholmen den 10 april är en 
bottenlös grymhet som har skapat stor debatt i hela landet. Vi måste 
jobba tillsammans över hela staden, genom alla förvaltningar och 
bolag, med privata aktörer, civilsamhället och regeringen - för att 
komma till rätta med våldsspiralen.   
I Stockholm finns över 30 öppna drogscener. En kartläggning från 
P4 Stockholm visar att hälften av alla förskolor i just Skärholmen, 
ligger på en öppen drogscen, enligt polisens definition för öppen 
drogscen. De viktigaste åtgärderna för att minska den öppna 
drogförsäljningen och göra gator och torg tryggare och mer 
attraktiva är fler människor i rörelse, fler timmar på dygnet. För att 
människor ska våga röra sig ute kring våra centrum, inte minst när 
mörkret faller, behövs både trygghetskameror, ordningsvakter och 
poliser. Tyvärr kan vi konstatera att vänstermajoriteten kraftigt har 
prioriterat ned ordningsvakter och trygghetskameror sedan de tog 
över styret 2022. 
Under 2023 har man tvingats säga upp 120 av 180 ordningsvakter 
och 27 mobila team har blivit 6 stycken. Vi menar inte att 
ordningsvakterna är svaret på hur vi kommer åt otryggheten, men 
det är en viktig pusselbit i det förebyggande arbetet. Stockholm 
stads ordningsvakter är omtyckta av medborgarna och har ett 
upparbetat samarbete med skolor, fritidsgårdar, polis och 
socialtjänst. Därför är det ytterst olyckligt när denna typ av 
förebyggande åtgärder avbryts. Skärholmsborna uppger i 
medborgarundersökningen 2023 att man känner sig otrygg. Vi är 
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långt ifrån att uppnå trygghetsmålen på 79%, samtidigt som den 
upplevda tryggheten har ökat något, från 49% 2022 till 54% 2023. 
En annan viktig parameter för det förebyggande arbetet är de så 
kallade allvarssamtalen. Det innebär att när en ungdom begår sitt 
första brott, så ska ungdomen, vårdnadshavare, skola, socialtjänst 
och polis träffas inom 48 timmar från det att brottet begåtts. Detta 
har visat sig ha goda effekter för förstagångsförbrytare, då det har 
en avskräckande effekt. Tyvärr har vänstermajoriteten valt att ta 
bort detta, något som vi anser är mycket olyckligt. Behovet av att 
fånga upp barn och unga som riskerar att hamna fel, har aldrig varit 
större i vår stadsdel än nu. 
Vi är glada över att man fortsätter jobba med platssamverkan, som 
inleddes under den förra mandatperioden med fastighetsägare, 
stadsdelsförvaltning, polis och näringsliv, för att trygga området 
runt och kring Skärholmen.  Vi vill att arbetet med platssamverkan 
fortsätter att utvecklas, och vi är glada över att se att antalet 
platsaktiveringar har ökat. Det är viktigt att vi jobbar med fler 
förebyggande insatser, såsom utökad samverkan mellan skola, polis 
och socialtjänst. 
UPPTÄCK HEDERSRELATERAT VÅLD OCH FÖRTRYCK  
Att upptäcka barn som utsätts för hedersrelaterat våld och förtryck 
är en viktig uppgift redan i förskolan. En förutsättning för att 
personalen ska kunna hjälpa dessa barn är att någon på skolan ser 
och förstår barnets livssituation, utsatthet och behov. Det är därför 
nödvändigt att förskolans-, skolans och fritidsverksamhetens 
personal har en grundkunskap om vad hedersrelaterat våld och 
förtryck innebär och på vilket sätt det kan ta sig uttryck.  
EN INKLUDERANDE FÖRSKOLA GENOM UPPSÖKANDE 
ARBETE  
Förskolan ska vara en trygg miljö för både barn och pedagoger, där 
barnen får utvecklas i egen takt och där förskolan lägger grunden 
för ett livslångt lärande. Vi vill fortsatt satsa på barns fysiska 
aktivitet som har stor betydelse för en god hälsa och ett gott lärande, 
där alla barn bör omfattas av en strategi för att öka fysisk aktivitet 
under förskoledagen. Vi är stolta över vår förskolepersonal som gör 
allt för att våra barn ska få bästa möjliga undervisning och samtidigt 
känna sig trygga i förskolan.   
Det är bra att stadsdelsförvaltningen har ett uppdrag om uppsökande 
arbete för att få fler barn att börja förskolan. Det är viktigt att detta 
arbete följs upp noggrant. Barnen som inte går på förskola, är ofta 
de barn som kanske skulle behöva det allra mest, för att vara rustade 
inför den dag de börjar förskoleklass och skola. Genom 
introduktionsförskolor når vi en del av de barn som ännu inte är 
inskrivna i förskolan, men det är fortsatt färre antal barn 
procentuellt, som är inskrivna i förskolan jämfört med övriga 
staden, och i Vårberg är skillnaden allra störts. Mer behöver göras 
genom exempelvis stärkt samarbete med BVC, socialtjänsten, 
öppna förskolor, medborgarkontoren och lokala föreningar mm. 
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Svenska språket i förskolan är en fortsatt utmaning, både bland 
personal och bland barnen. Där är glädjande att man fortsätter med 
utbildningsinsatser för pedagoger, vilket påbörjades förra 
mandatperioden under ledning av den grönblå majoriteten. Det 
finns dock inte någon uppföljning kring hur väl svenskkurserna har 
fallit ut. I dialog med rektorer framkommer ofta att svenskkurserna 
är bra för vissa, men att det hjälper långt ifrån alla. Vi förespråkar 
därför svenskatester vid nyrekrytering av personal, i kombination 
med vidareutbildning av befintlig personal.   
BARN MED SÄRSKILDA BEHOV  
Enligt forskning har 1–2% av befolkningen någon typ av 
autismdiagnos och 4–5% en ADHD-diagnos. Man ska vara försiktig 
med att diagnostisera barn för tidigt, men förskolelärare vittnar om 
att de ofta märker på barn runt 2–3 år om de har olika svårigheter 
och behöver vissa anpassningar. I grundskolan och gymnasiet finns 
särskilda undervisningsgrupper, samt fristående resursskolor. I 
Skärholmen finns en särskild undervisningsgrupp i förskolan för 
barn med NPF-diagnoser, där det går 5–6 barn. Dessa särskilda 
grupper är oerhört viktiga för att förebygga att barn och unga 
hamnar utanför när det väl är dags att börja förskoleklass. Vi vill att 
fler särskilda undervisningsgrupper ska öppna vid behov, och att 
alla barn med särskilda behov ska få den hjälp och det stöd de har 
rätt till, även inom ordinarie undervisning.   
GÖR DET MER ATTRAKTIVT ATT VARA 
FÖRSKOLELÄRARE  
Det är viktigt att fortsatt säkerställa att barngrupperna inte blir för 
stora. Skärholmen är den stadsdel som kommer växa mest 
procentuellt fram till 2045, vilket på sikt medför ett ökat lokalbehov 
inom förskolan. Det kommer finnas ett stort rekryteringsbehov av 
personal till förskolan, då Skärholmens förskolor beräknas ha cirka 
1000 fler barn 2035 jämfört med idag. Förskolan är i stort behov av 
behörig personal och Stockholms stad ska vara en attraktiv 
arbetsgivare för förskolelärare. Att införa karriärtjänster är inte en 
universallösning, men vi behöver anstränga oss för att behålla 
duktiga förskolelärare och attrahera nya. Efter flera år av 
erfarenheter av karriärtjänster i övriga skolformer ger det goda 
förutsättningar att dra lärdomar inför utformandet av karriärtjänster 
för förskolelärare. Möjligheterna att erhålla statsbidrag bör 
undersökas vid utformandet av karriärtjänsterna.   
EN SKOLA MED HÖG KVALITET FÖR ALLA 
Det är oroande att fler placerade barn i skolåldern inte klarade 
målen i kärnämnena i grundskolan under 2023. Skärholmen hade ett 
utfall på 57,14 % år 2023, vilket är lägre än både årsmålet om 80% 
och utfallet från verksamhetsberättelsen 2022 om 71,43%. Ett flertal 
placerade barn i skolålder blev under föregående år omplacerade 
och placerade i jourhem i väntan på nytt familjehem. Andra orsaker 
till att målen i kärnämnena inte nås är att det rör sig om barn som 
varit med om omfattande omsorgsbrister i hemmet, som medfört att 
det kan vara svårt att ta igen de förlorade skolåren. Ytterligare en 
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faktor är de barn som har kortvariga placeringar och som haft 
skolsvårigheter sedan tidigare. I Kommunfullmäktiges budget och 
Skärholmens verksamhetsplan 2024, har man sänkt årsmålet till 
från 80% till 75% som ska vara godkända i alla kärnämnen. Det är 
förvånande och anmärkningsvärt med sänkta mål för våra 
skolelever, och inte rätt väg att gå.  
BARN, UNGA OCH FRITID 
Skärholmens barn och unga deltar i lägre utsträckning än övriga 
staden i organiserade idrotts- och kultur- och föreningsaktiviteter. 
Endast 44% uppger att de deltar i någon typ av föreningsliv i 
Skärholmen, vilket kan jämföras med 63% i staden som helhet. 
Under förra mandatperioden, under ledning av den grönblå 
majoriteten, påbörjades arbetet med att locka fler tjejer till 
stadsdelens fritidsgårdar. Det är viktigt att föra dialog med tjejerna, 
för att ta reda på vilken typ av aktiviteter de önskar delta på. Studier 
visar att unga som inte besöker någon form av verksamhet på sin 
fritid har sämre hälsa och skattar sin livskvalitet lägre. Därför är det 
viktigt att arbeta med trygghetsskapande åtgärder på samtliga 
fritidsgårdar i stadsdelen så att alla unga har möjlighet att delta i 
verksamheten. Under sommaren 2023 arrangerade 
stadsdelsförvaltningen sommarsimskola utomhus, efter ett initiativ 
från Moderaterna. Vi hoppas att det blir sommarsimskola även 2024 
och kommande somrar. 
VALFRIHET OCH VÄRDIGHET FÖR ALLA ÄLDRE 
Äldre i Skärholmen ska ha en trygg ålderdom präglad av frihet och 
gemenskap. Under förra mandatperioden tog vi krafttag för att 
motverka ensamhet och social isolering genom att prioritera 
förebyggande arbete med diverse seniorträffar. Vi vill gärna lyfta 
fram Seniordagarna som blev ett mycket lyckats inslag, där flertalet 
aktiviteter anordnades dagligen, under flera dagar. Måltidsstunden 
för våra äldre är central, och maten som serveras ska vara god, 
näringsrik och varierad. 
Vidare är det stor brist på seniorbostäder i hela staden, därtill även i 
Skärholmen. Det är därför av stor vikt att bostäder för äldre planeras 
in tidigt vid framtagande av nya detaljplaner och i 
genomförandefasen. Vi vill sträva efter en blandad bebyggelse med 
alla upplåtelseformer. Under de närmaste tio åren beräknas antalet 
personer som är 85 år och äldre i Stockholms län att öka med drygt 
70 procent, från knappt 50 000 till drygt 86 000 personer. Att 
gruppen ökar kraftigt är positivt, men ställer stora krav på anpassat 
boende, hemtjänst, vård i hemmet och annat behov av stöd och 
hjälp i vardagen. Det är oroande att 22% av alla personer över 80 år 
känner sig mycket otrygga när de går ut ensamma på kvällen i 
området där de bor. Detta framkommer i Stockholm stads 
trygghetsundersökning 2023. Siffran är högre i Skärholmen jämfört 
med andra stadsdelar. I åldersgruppen 66–79 år uppger 9 % att de 
känner sig mycket otrygga när de går ut ensamma på kvällen, vilket 
ligger i linje med övriga staden. 
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ANSVAR FÖR EKONOMI OCH SOCIALT SKYDDSNÄT 
Lågkonjunkturen fördjupas under 2024 och det dröjer till 2026 
innan svensk ekonomi är i konjunkturell balans. Arbetslösheten 
börjar stiga och enligt beräkningar kommer det vara 40 000 fler 
arbetslösa 2024 jämfört med året innan. Detta måste vi ha 
beredskap för. Alla behöver stöd någon gång i livet och vi ska ha ett 
starkt socialt skyddsnät som har som mål att hjälpa människor att 
stå på egna ben. Socialtjänsten ska ställa tydliga krav i kombination 
med stöd och motiverande samtal. Insatser för barn och unga ska 
särskilt prioriteras i en nära samverkan mellan socialtjänst och 
förskola. 
529 hushåll uppehöll ekonomiskt bistånd under perioden januari – 
februari 2024. Det kan jämföras med 490 bidragshushåll som 
prognostiserades. Det har resulterat i att verksamhetsåret inleds med 
ett högre antal bidragshushåll än budgeterad plannivå, samtidigt 
som utbetalt ekonomiskt bistånd per hushåll har ökat. Detta måste 
vi följa noggrant och ha en handlingsplan för. Utfallet i Skärholmen 
följer övriga Sverige, där ensamstående kvinnor är representerade i 
mycket högre grad än män avseende ekonomiskt bistånd. Kvinnor 
och HBTQI-personer är målgrupper som i större utsträckning utsätts 
för våld i nära relation. Här måste vi fortsatt bedriva ett aktivt 
samarbete med polis, socialtjänst, SHIS och Kvinnojourer för att 
kartlägga, hjälpa och bistå de som är våldsutsatta, deras barn och 
även husdjur. 
Vidare påverkas den ekonomiska prognosen även av att 
pensionsåldern höjts till 66 år, vilket innebär att fler kommer 
behöva söka bistånd ytterligare ett år. Under år 2024 ska 
stadsdelsförvaltningen utreda möjligheterna att utöka daglig 
verksamhet enligt LSS för högfunktionella deltagare. Förvaltningen 
vill undersöka möjligheten till en daglig verksamhet som är närmare 
den ordinarie arbetsmarknaden än vad de traditionella dagliga 
verksamheterna är, samt undersöka möjligheten till ändamålsenliga 
lokaler. Detta är mycket glädjande och något vi kommer följa 
noggrant. 
ETT VÄXANDE NÄRINGSLIV 
Vi är väldigt glada över att det fortsatt är ett visst fokus på 
näringslivsfrågorna i treåringen, även om vi hade önskat att det fick 
ännu större utrymme. Det är fortsatt viktigt med ett gott samarbete 
med Huddinge kommun kring utvecklingen av Fokus Skärholmen 
och Kungens Kurva. Näringslivet i Skärholmen består av flera, 
lokala entreprenörer, som jobbar hårt veckans alla dagar för att få 
sin verksamhet att gå ihop. Skärholmen ska ha ett företagsklimat i 
världsklass med många nya idéer för framtiden. Här har stadsdelen 
en viktig uppgift att bidra till Stockholms attraktivitet för talanger, 
genom att erbjuda såväl en trygg stadsdel, som en stimulerande 
uppväxtmiljö för den som väljer att bosätta sig här med sin familj. 
Vi vill att Skärholmen ska vara en stadsdel dit nya företag inom 
olika sektorer söker sig och etablerar sig – En världsstad i miniatyr! 
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Bilaga 2, förslag till beslut, Centerpartiet 
Skärholmens stadsdelsnämnd 2024-04-25 
  
Underlag för budget 2025 med inriktning 2026 och 2027 
  
Kenth Aronsson (C) 
  
Förslag till beslut 
  
Att delvis godkänna förvaltningens förslag beslut 
Att uppdra åt förvaltningen att återkomma med ett förslag till 
inriktning utifrån Centerpartiets budgetreservation i 
kommunfullmäktige 
Att därutöver anföra följande: 
  
Centerpartiets vision för Stockholm är en grön, modern, öppen, 
trygg, hållbar, tillåtande och framtidsinriktad stad där det finns en 
mångfald av människor, företag och företagare. 
Stockholm har stora utmaningar. Efter att länge ha varit en 
ledstjärna i klimatarbetet, riskerar Stockholm att tappa fart i 
klimatomställningen. Utanförskapet på vissa platser är stort, 
kriminaliteten växer och Stockholm och Sverige befinner sig i en 
eskalerande våldsspiral orsakad av kriminella nätverk. Gängen 
måste bort från Stockholms gator. Det är svårt att hitta bostad, det är 
brist på både förskollärare och förskoleplatser och vi kämpar med 
att hinna bygga skolor i den takt vi behöver. Stockholms skolor är 
dessutom hårt pressade av en stram ekonomi vilket fått stora 
konsekvenser. Planbristen försvårar för barn och ungdomar att 
idrotta och få en meningsfylld fritid. Dessa utmaningar ser vi även 
lokalt. 
Stockholm utgörs av lokalsamhällen. Vi måste värna dessa och 
skapa stadsdelar med egna identiteter, levande centrum och kvarter. 
Centerpartiet tror på alla människors förmåga att själva forma sin 
egen framtid. Det viktigaste är inte varifrån du kommer, utan var du 
är på väg. Centerpartiet vill staka ut en hoppfull väg framåt för ett 
Stockholm som håller ihop. Det är vår politik som ger de bästa 
förutsättningarna att göra Stockholm bättre, mer öppet, företagsamt, 
grönt, tryggt och innovativt. I Centerpartiets budgetreservation för 
2024 återfinns därför följande inriktningsmål: 

 En öppen, trygg och attraktiv storstad med möjligheter och 
valfrihet för alla 

 En hållbart växande och dynamisk storstad 
 En innovativ stad med ansvarsfull och hållbar ekonomi 

I Skärholmen är flickors deltagande i föreningslivet lägst i hela 
staden. Centerpartiet satsar på föreningslivet och ideella krafter som 
skapar meningsfull fritid och trygghet, bl a nattvandring, lokalt 
föreningsliv samt idrottsrörelsen. I majoritetens budget finns tyvärr 
inga nya pengar till ideella krafter inom föreningsliv, idrott, fritid 
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mm. Denna fråga är extra viktig i Skärholmen där en lägre andel av 
ungdomarna är aktiva i en förening jämfört med staden som helhet. 
Vi satsar även 10 mn kr på trygga fritidsgårdar med hög kvalitet, för 
att alla ungdomar har rätt till en meningsfull fritid.  
Av budgetunderlaget framgår att den psykosomatiska hälsan hos 
unga i stadsdelsnämndsområdet sjunkit mest i staden mellan åren 
2004-2022. Det är viktigt att stadsdelen bedriver ett aktivt arbete för 
att ungdomarna i vår stadsdel ska må bättre. Det finns ett tydligt 
samband mellan psykisk hälsa och rörelse, och det är därför extra 
beklagligt att majoriteten inte prioriterar resurser till idrottsrörelsen. 
Centerpartiet satsar även 20 mnkr mer än majoriteten på fler och 
tidigare insatser från socialtjänsten. Det är viktigt för att motverka 
risken för att barn och unga dras in i kriminalitet. 
I övrigt hänvisar vi till Centerpartiets budgetreservation i 
kommunfullmäktige för vilka prioriteringar som bör ligga till grund 
för planeringen för perioden 2025-2027. 
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Bilaga 3, förslag till beslut, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Förslag till beslut 
2024-04-25 
Dnr SKHLM 2024/203 
  
Underlag för budget 2025 med inriktning 2026 och 2027 
  
Förslag till beslut: 
1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Att ge förvaltningen i uppdrag att återkomma till nämnden med 
ett underlag för budget 2025 med inriktning 2026 och 2027 utifrån 
Sverigedemokraternas skuggbudget 2024. 
3. Därutöver anföra följande: 
Sverigedemokraterna har i sin skuggbudget för 2024 redogjort för 
våra visioner, mål och inriktningar. För att genomföra detta ska 
förvaltningen återkomma till nämnden med ett omarbetat underlag 
för budget. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/203-1 (Godkänd - R 1) Underlag for budget 
2025 med inriktning 2026 och 2027. 

 SKHLM 2024/203-2 Bilaga 01a - 
724_LFP2024_Skarholmen (1)_flik1. 

 SKHLM 2024/203-3 Bilaga 01b - 
724_LFP2024_Skarholmen (1)_flik2. 

 SKHLM 2024/203-4 Bilaga 01c - 
724_LFP2024_Skarholmen (1)_flik3. 

 SKHLM 2024/203-5 Bilaga 01d - 
724_LFP2024_Skarholmen (1)_flik4. 

 SKHLM 2024/203-6 Bilaga 01e - 
724_LFP2024_Skarholmen (1)_flik5. 

 SKHLM 2024/203-7 Bilaga 02a - Sdn 2025-2027 (1)_flik1. 
 SKHLM 2024/203-8 Bilaga 02b - Sdn 2025-2027 (1)_flik2. 
 SKHLM 2024/203-9 Bilaga 02c - Sdn 2025-2027 (1)_flik3. 
 SKHLM 2024/203-10 Bilaga 03 - Klimatinvesteringar 2024-

2026 (1 (5). 
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§ 27 
Månadsrapport per mars 2024  
- beslutsärende 
  
SKHLM 2024/292 
 

Beslut  
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag till 
månadsrapport. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen prognostiserar budget i balans för 2024 efter 
planerade åtgärder, budgetjusteringar, prestationsförändringar och 
resultatöverföringar. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 1576513 (Godkänd - R 1) Månadsrapport Mars 
 1576905 Bilaga 1 - månadsrapport mar 2024 
 1576903 ub071a_7617 
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§ 28 
Nytt dataskyddsombud för Skärholmens stadsdelsnämnd  
- beslutsärende 
SKHLM 2024/389 
 

Beslut  
1. Skärholmens stadsdelsnämnd entledigar förvaltningsjuristen 
Maria Nilsson från rollen som dataskyddsombud från och med den 
25 april 2024. 
2. Skärholmens stadsdelsnämnd utser Jonas Olsson, upphandlad 
konsult från ÅF Digital Solutions AB, till dataskyddsombud från 
den 25 april 2024. 
3. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmens stadsdelsnämnd är personuppgiftsansvarig vilket 
innebär att nämnden bär huvudansvaret för att de personuppgifter 
som behandlas inom nämndens olika verksamheter hanteras korrekt. 
Enligt förordningen behöver ett dataskyddsombud utses av den 
personuppgiftsansvarige. På grund av den intressekonflikt som kan 
uppstå genom att en och samma person innehar rollerna som 
dataskyddsombud och förvaltningsjurist, föreslår förvaltningen att 
nuvarande dataskyddsombud Maria Nilsson entledigas från sitt 
uppdrag. Förvaltningen föreslår att Jonas Olsson, upphandlad 
konsult från ÅF Digital Solutions AB och som uppfyller de krav 
som ställs för att kunna verka som dataskyddsombud, utnämns till 
Skärholmens stadsdelsnämnds dataskyddsombud. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
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§ 29 
Förnyad rekommendation till kommunerna om 
gemensam finansiering av stöd för en kunskapsbaserad 
socialtjänst och kommunal hälso- och sjukvård  
- svar på remiss, omedelbar justering 
SKHLM 2024/151 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner stadsdelsförvaltningens svar på 
remissen. 
2. Omedelbar justering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
2018 beslutade SKR och Sveriges kommuner om tilläggskostnader 
utöver medlemsavgifterna för att ytterligare bidra till en 
kunskapsbaserad socialtjänst och kommunal hälso- och sjukvård 
och gemensamt möta de förändringar kommunerna står för. Beslutet 
löper ut 2024 och för att kunna fortsätta arbetet behöver SKR:s 
styrelse och kommunerna göra ett nytt ställningstagande för det 
fortsatta arbetet. 
Stadens kostnader för dessa tilläggsavgifter har tidigare år fördelats 
mellan social- och äldreförvaltningarna och inte tillfallit 
stadsdelsförvaltningarna. 
Förvaltningen anser det gynnsamt att fortsatt ingå i SKR:s 
samordning av detta arbete. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/151-4 (Godkänd - R 1) Svar på Remiss av 
Förnyad rekommendation till kommunerna om gemensam 
finansiering av stöd för en kunskapsbaserad socialtjänst och 
kommunal hälso- och sjukvård. 

 SKHLM 2024/151-1.1 Förnyad rekommendation 
kunskapsbaserad socialtjänst o hälso- och sjukvård 

 SKHLM 2024/151-2.4 KS 2024/164 Förnyad 
rekommendation till kommunerna om gemensam 
finansiering av stöd för en kunskapsbaserad socialtjänst och 
kommunal hälso- och sjukvård (5/5) 
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§ 30 
Reviderade riktlinjer för handläggning av insatser enligt 
LSS och bistånd enligt SoL till barn, ungdomar och 
vuxna med funktionsnedsättning  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/153 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande med 
ändringen att stryka punkt 7.2.1 gällande underlag som används 
som stöd i ansökan och överlämnar det till kommunstyrelsen som 
svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet har remitterats till förvaltningen och gäller synpunkter 
avseende ”Reviderade riktlinjer för handläggning av insatser enligt 
LSS och bistånd enligt SoL till barn, ungdomar och vuxna med 
funktionsnedsättning.” 
Socialförvaltningen har i samarbete med stadsledningskontorets 
social- och skoljuridiska enhet vid juridiska avdelningen uppdaterat 
och reviderat riktlinjerna. En arbetsgrupp bestående av medlemmar 
från olika stadsdelsförvaltningar har också deltagit i arbetet. 
Stockholm stads Riktlinjer för handläggning av insatser enligt LSS 
och bistånd enligt SoL till barn, ungdomar och vuxna med 
funktionsnedsättning syftar till att säkerställa rättssäkerhet under 
handläggnings- och beslutsprocessen. De ursprungliga riktlinjerna 
upprättades år 2002 och reviderades senast för 2012. Sedan dess har 
ett flertal förändringar gjorts i lagar som påverkar arbetet, det har 
även skett en utveckling av praxis samt införts nya rutiner kring 
handläggning av insatser enligt lag om stöd och service till vissa 
funktionshindrade (LSS) och Socialtjänstlagen (SoL). Detta har lett 
till ett behov av revidering och uppdatering av befintliga riktlinjer. 
I de reviderade riktlinjerna har dispositionen ändrats i syfte att bli 
mer användarvänliga. Texterna har uppdaterats och några avsnitt 
har tagits bort medan andra har tillkommit för att innehållet ska 
stämma överens med aktuell lagstiftning och praxis. 
Förvaltningen är positiv stadens reviderade förslag. Den 
uppdaterade versionens ambition att vara ett användarvänligt och 
aktuellt dokument som är till stöd vid handläggning av ärenden är 
välkommet. 
Förvaltningen lyfter dock följande önskemål om förtydligande 
under avsnitten: 
- 7.2.1 Underlag – Här vore det önskvärt med ett 
tydliggörande om att det är den sökandes ansvar att både ta 
fram och bekosta de underlag som ska användas som stöd i 
en ansökan. 
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- 7.2.4 Behov av stöd under utredningstiden - Att avsnittet 
kompletteras med en klargörande text om att det inte är 
möjligt att fatta något interimistiskt beslut enligt LSS under 
utredningstid. 
- 11.3 Utländska medborgare - Avsnittet skulle vinna på att 
förtydligas med information om det som domstolarna 
tydliggjort kring vad som kan räknas som nödbistånd till 
personer som hör till lagen om mottagande av asylsökande 
m.fl.(LMA) personkrets. 
Hägersten-Älvsjö och Skärholmens stadsdelsnämnders regionala 
råd för funktionshinderfrågor har också yttrat sig gällande förslaget 
på de reviderade riktlinjerna. Deras yttrande återfinns i ärendets 
bilagor. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Amrit Kaur (S) anmäler för Socialdemokraterna och 
Vänsterpartiet ett förslag till beslut enligt bilaga. 

Beslutsgång 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) yrkar på förvaltningens 
förslag till beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det 
finns två förslag till beslut, förvaltningens, samt 
Socialdemokraterna och Vänsterpartiets. Han ställer dessa mot 
varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Arslan Bicen (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Marie-Louise Olofsson (M) reserverar sig 
mot beslutet till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Kenth Aronsson (C) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Kim Höglund (L) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för förvaltningens förslag till beslut. 

Bilaga 
Förslag till beslut,Socialdemokraterna och Vänsterpartiet. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Socialdemokraterna och Vänsterpartiet 
2024-04-25 
  
Reviderade riktlinjer för handläggning av insatser enligt LSS och 
bistånd enligt SoL till barn, ungdomar och vuxna med 
funktionsnedsättning 
  
Stephan Guiance (S) 
Shamso Ali Hassan (V) 
                                                                                       
Förslag till beslut 
Att Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
med ändringen att stryka punkt 
7.2.1 gällande underlag som används som stöd i ansökan och 
överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/153-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande: 
Reviderade riktlinjer för handläggning av insatser enligt LSS 
och bistånd enligt SoL. 

 SKHLM 2024/153-1.1 Tjänsteutlåtande - Reviderade 
riktlinjer för handläggning av insatser enligt LSS och bistånd 
enligt SoL till barn, ungdomar och vuxna med 
funktionsnedsättning 

 SKHLM 2024/153-1.2 Bilaga - Riktlinjer handläggning av 
insatser enligt LSS och bistånd enligt SoL till barn, 
ungdomar och vuxna med funktionsnedsättning 

 SKHLM 2024/153-3 Riktlinjer synpunkter SRF. 
 SKHLM 2024/153-4 Funktionshinderrådets yttrande om 

riktlinjer för insatser enligt LSS och SoL. 
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§ 31 
Kommunikationsprogram för Stockholms stad  
- svar på remiss, omedelbar justering 
SKHLM 2024/174 
 

Beslut  
1. Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmens stadsdelsnämnd har ombetts yttra sig om 
Kommunikationsprogram för Stockholms stad, som ska ersätta 
stadens senaste styrdokument för kommunikationsfrågor 
Kommunikationsprogram för Stockholms stad 2017-2022. 
Förvaltningen välkomnar att det nya kommunikationsprogrammet 
formulerar tydliga, övergripande kommunikationsmål för 
Stockholms stad och ställer sig positiv till att målgruppsperspektivet 
ges stort fokus. 
Förvaltningen ser gärna att en beskrivning av 
kommunikationsansvar i relation till olika roller inkluderas i det nya 
programmet. Detta för att ytterligare tydliggöra att ansvaret för att 
integrera kommunikationsperspektivet i verksamheten inte enbart 
ligger på kommunikatörer. 
Förvaltningen instämmer i vikten av samverkan inom staden. Det 
möjliggör synergieffekter och kan bidra till att undvika 
dubbelarbete. Förvaltningen ser gärna att vikten av samverkan inom 
staden lyfts än tydligare som en del av kommunikationsuppdraget, 
samt att det nya programmet beskriver den övergripande 
ansvarsfördelningen för denna samverkan. Därtill ser förvaltningen 
gärna att värdet av strategisk och strukturerad internkommunikation 
lyfts tydligare i det nya kommunikationsprogrammet. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Amrit Kaur (S) anmäler för Socialdemokraterna och 
Vänsterpartiet ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Socialdemokraterna och Vänsterpartiet. 
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 Bilaga, särskilt uttalande, Socialdemokraterna och Vänsterpartiet 
2024-04-25 
  
Kommunikationsprogram för Stockholm Stad 
Stephan Guiance m.fl. (S) 
Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 
  
Särskilt Uttalande: 
Majoriteten tackar förvaltningen för remissvaret angående 
kommunikationsprogrammet för Stockholm stad. Vi delar synen på 
vikten av samverkan inom staden, vilket främjar synergieffekter och 
undviker dubbelarbete. Vi välkomnar även en tydligare betoning på 
strategisk och strukturerad internkommunikation i det nya 
programmet. 
Förvaltningen noterar att det nya programmet tar hänsyn till viktiga 
omvärldsfaktorer för offentlig kommunikation, inklusive det 
förändrade säkerhetspolitiska läget och den tekniska utvecklingens 
påverkan på användarbeteenden och 
förväntningar.                                           
Majoriteten ser fram emot att det nya kommunikationsprogrammet 
kommer att stärka stadens och Skärholmens förmåga till 
sammanhållen och värdeskapande kommunikation för våra 
målgrupper. 
Vi stöder de tre övergripande kommunikationsmålen, vilka syftar 
till att främja tillit, tillgänglighet, öppenhet, delaktighet och 
inflytande. De gemensamma huvudbudskapen för Stockholms stad 
som en ansvarstagande aktör, skapare av värde och en plats för 
innovation och samverkan är också välformulerade och stärker 
bilden av staden. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/174-2 (Godkänd - R 1) Remissvar 
Kommunikationsprogram för Stockholms stad. 

 SKHLM 2024/174-1.1 (Godkänd - R 1) KS 202/112 
Tjänsteutlåtande - Kommunikationsprogram för Stockholms 
stad 

 SKHLM 2024/174-1.2 Bilaga Kommunikationsprogram för 
Stockholms stad 
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§ 32 
Motion om att genomföra en översyn av Stockholms 
äldre detaljplaner (främst fd stadsplaner för stadens 
trädgårds-villa-och småstugeområden  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/210 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen skickade den 12 februari 2024 en motion från 
Moderaterna om att genomföra en översyn av Stockholms äldre 
detaljplaner, till flera remissinstanser i Stockholms stad, för 
besvarande senast den 14 maj 2024. I motionen framkommer att i 
Stockholms trädgårds-, villa- och småstugeområden regleras 
byggande och förtätande genom ofta omkring 100 år gamla 
detaljplaner och att dessa detaljplaner har lett till en ovarsam 
exploatering skett när villor rivits och fått ge plats för större hus, där 
omtanke om natur och omgivning saknats i processen. 
Motionären föreslår: 
- Att Stockholms stad ska genomföra en översyn av stadens 
äldre detaljplaner för trädgårds-, villa- och 
småstugeområden i enlighet med motionens intention. 
- Att uppdra åt Stadsbyggnadskontoret att utarbeta en plan 
och organisation för en sådan översyn samt påbörja arbetet 
med densamma. 
- Att arbetet löpande ska rapporteras till 
Stadsbyggnadsnämnden. 
Enligt strategin ”Varsam utveckling av småhus- och villaområden – 
Strategi med vägledningar” har Skärholmens 
stadsdelsnämndsområde inga områden med detaljplaner med 
generösa byggrätter. Det i motionen som ligger närmast 
förvaltningens rådighet är frågan om hur en viss fastighet angränsar 
till naturområden såsom sjö, våtmark, skog och naturreservat och 
vilken påverkan en om-, ny- eller tillbyggnad skulle få på sådana 
områden. Skulle stadsbyggnadskontoret gå vidare med en översyn 
enligt motionen, så kan förvaltningen bidra till arbetet i denna fråga. 
Remissen om en översyn av Stockholms äldre detaljplaner för 
trädgårds-, villa- och småstugeområden bedöms i övrigt inte beröra 
stadsdelsnämndens verksamhet. 
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Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna ett förslag till beslut enligt bilaga. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns två förslag 
till beslut, förvaltningens och Moderaternas. Han ställer dessa mot 
varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ledamoten Arslan Bicen (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ledamoten Marie-Louise Olofsson (M) reserverar sig 
mot beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 
Förslag till beslut, Moderaterna. 
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Bilaga, förslag till beslut, Moderaterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
2024-04-25 
Motion om att genomföra en översyn av Stockholms äldre 
detaljplaner (främst fd stadsplaner för stadens 
trädgårds-villa-och småstugeområden 
- svar på remiss 
  
SKHLM 2024/210 
  
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
  
  
Förslag till beslut 
Att tillstyrka motionen 
  
Att därutöver anföra följande 
  
Vi tackar förvaltningen för svaret på motionen och konstaterar att 
förvaltningen anser att stadens strategi för en varsam utveckling av 
småhus- och villaområden inte direkt angår Skärholmens 
stadsdelsnämndsområde då inga områden med detaljplaner med 
generösa byggrätter finns här. Det i motionen som ligger närmast 
förvaltningens rådighet är frågan om hur en viss fastighet angränsar 
till naturområden såsom sjö, våtmark, skog och naturreservat och 
vilken påverkan en om-, ny- eller tillbyggnad skulle få på sådana 
områden. Skulle stadsbyggnadskontoret gå vidare med en översyn 
enligt motionen, så framhåller förvaltningen att man kan bidra till 
arbetet i denna fråga, det är en position som vi helhjärtat står 
bakom.   
  
Ur det bredare perspektivet gläds vi åt Skönhetsrådets remissvar, 
som finner att motionen berör en för Stockholm viktig problematik 
gällande okänsliga förändringar, rivningar och hårdgörande i äldre 
stadsdelar som till sin karaktär har mycket utsparad grönska och i 
huvudsak enfamiljsbostäder. Skönhetsrådet anser att den enskilt 
viktigaste åtgärden för staden är att bredda kunskapsunderlaget 
gällande dessa stadsdelar. Detta kommer vi naturligtvis att ta fasta 
på i det fortsatta arbetet. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/210-2 (Godkänd - R 1) Remiss; Motion om 
att genomföra en översyn av Stockholms äldre detaljplaner. 

 SKHLM 2024/210-1.1 Motion om att genomföra en översyn 
av Stockholms äldre detaljplaner (främst fd stadsplaner) för 
stadens trädgårds-, villa- och småstugeområden 
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§ 33 
Motion om att återköpa Sätra centrum  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/225 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen i Stockholms stad har skickat en remiss till 
Skärholmens stadsdelsnämnd, stadsledningskontoret, 
Fastighetsnämnden och Stockholms stadshus AB av motion om att 
återköpa Sätra centrum. I motionen föreslår Sverigedemokraterna 
att kommunfullmäktige 
1) ger berörda nämnder i uppdrag att påbörja en återköpsprocess av 
Sätra centrumfastigheten, och 
2) ger berörda nämnder i uppdrag att bevaka marknadsmöjligheter 
för att köpa tillbaka fler centrumfastigheter i utsatta områden. 
Förvaltningen är angelägen om att det kommer in en långsiktig och 
seriös aktör i centrum. Att möjlighet ges till platsen att utvecklas ser 
förvaltningen liksom exploateringskontoret och 
stadsbyggnadskontoret som viktigt, vilket också är anledningen till 
att staden ställt sig positiva till att driva ett detaljplanearbete för 
platsen. 
Det ligger inte inom förvaltningens uppdrag att äga eller köpa 
fastigheter, inte heller att bevaka marknadsmöjligheter för att köpa 
centrumfastigheter. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler 
för Sverigedemokraterna ett förslag till beslut enligt bilaga 1. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns två förslag 
till beslut, förvaltningens samt Sverigedemokraternas. Han ställer 
dessa mot varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till 
beslut. 

Särskilt uttalande 
Andre vice ordförande Shamso Ali Hassan (V) anmäler 
för Socialdemokraterna och Vänsterpartiet ett särskilt uttalande 
enligt bilaga 2. 
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Reservation 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Sverigedemokraterna. 

Bilaga 2 
Särskilt uttalande, Socialdemokraterna och Vänsterpartiet. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Förslag till Beslut 
2024-04-25 
Dnr SKHLM 2024/225 
  
Motion om att återköpa Sätra Centrum 
  
Vi anser att kommunen är en långsiktig och seriös ägare av 
centrumanläggningar, i synnerhet i utsatta områden. Staden behöver 
därför bli en aktiv aktör på marknaden, och ta tillfället i akt när 
olika centrum är till salu, och lägga marknadsmässiga och 
realistiska anbud. 
Med anledning av det ovan sagda förslår vi: 
  
1. Att nämnden bifaller motionen.   
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
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Bilaga 2, särskilt uttalande, Socialdemokraterna och Vänsterpartiet 
2024-04-25 
  
Motion om att återköpa Sätra Centrum 
  
Stephan Guiance m.fl. (S) 
Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 
  
Särskilt Uttalande: 
Majoriteten tackar förvaltningen för deras uttalande angående 
motionen om att återköpa Sätra centrum. Förvaltningen betonar 
vikten av att en långsiktig och seriös aktör tar över centrum för att 
möjliggöra dess utveckling. Det är därför staden stöder ett 
detaljplanearbete för platsen. Förvaltningen poängterar dock att det 
inte ligger inom deras uppdrag att äga eller köpa fastigheter, eller 
bevaka marknadsmöjligheter för att förvärva centrumfastigheter. 
Vi i majoriteten vill dock påpeka över en statlig utredning från 2022 
som syftade till att ge kommunal förtursrätt att återköpa 
centrumfastigheter från oseriösa ägare, las ner av Tidöpartierna M, 
L, KD och SD i maj 2023. Att avsluta den statliga utredningen som 
tillsattes var ett steg tillbaka, och det underminerar våra 
ansträngningar för att säkra en stabil och trygg utveckling för vårt 
samhälle. 
Majoriteten anser att ägandet av centrumfastigheter inte bör ligga i 
privata händer utan istället förvaltas och ägas gemensamt av 
kommunala bolag, som Stockholmshem, Svenska Bostäder och 
Familjebostäder. Detta ger trygghet åt både det lokala näringslivet 
och civilsamhället, samtidigt som det underlättar för polisen att 
bekämpa brottslighet i området. Vi är övertygade om att gemensamt 
ägande är nyckeln till en hållbar och inkluderande utveckling av 
Sätra 
centrum.                                                                                               
                                                   
Dock kan vi i majoriteten inte diktera till konkursförvaltare att sälja 
till oss först för ett "rimligt pris". Det är ett komplicerat ärende som 
kräver noggrann bedömning och samarbete för att trygga en stabil 
och långsiktig utveckling för Sätra och dess invånare. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/225-2 (Godkänd - R 1) Remiss; Motion om 
att återköpa Sätra centrum. 

 SKHLM 2024/225-1.1 Motion om att återköpa Sätra 
centrum  

 SKHLM 2024/225-1 Remiss av Motion om att återköpa 
Sätra centrum , KS 2024/160. 
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§ 34 
Utvecklat samarbete för verksamhetsförlagd utbildning – 
långsiktiga åtgärder för sjuksköterskeprogrammen (SOU 
2024:9)  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/242 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens skrivelse som svar på 
remiss av betänkandet Utvecklat samarbete för verksamhetsförlagd 
utbildning – långsiktiga åtgärder för sjuksköterskeprogrammen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmens stadsdelsnämnd har mottagit en remiss av betänkandet 
Utvecklat samarbete för verksamhetsförlagd utbildning – 
långsiktiga åtgärder för sjuksköterskeprogrammen. Regeringen 
beslutade den 30 juni 2022 att uppdra till en särskild utredare att 
stödja universitet och högskolor, hälso- och sjukvårdsmän och 
vårdgivare i deras arbete att tillhandahålla ändamålsenliga 
lärandemiljöer av hög kvalitet i hälso- och sjukvården i landet. 
Syftet var att öka tillgången till platser där studenter i 
sjuksköterskeutbildningen kan genomföra sin verksamhetsförlagda 
utbildning så att fler utbildningsplatser kan erbjudas. 
Utredningen har identifierat ett antal hinder för att fler platser för 
verksamhetsförlagd utbildning ska kunna erbjudas och lämnat 
förslag hur dessa hinder kan minskas. Hindren handlar bland annat 
om brister i samordningen, att nuvarande avtal inte möter dagens 
behov och att på vissa håll i landet utnyttjas inte de platser som 
ställs till förfogande. 
Förvaltningen känner igen flera av de i utredningen identifierade 
hindren för att skapa fler platser för verksamhetsförlagd utbildning. 
Förvaltningen ser därför positivt på utredningens förslag som helhet 
och bedömer att förslagen, så som de beskrivs, kan bidra till att 
möjliggöra fler platser för verksamhetsförlagd utbildning genom att 
främja samarbete och harmonisera villkor för ersättning samt 
ytterligare stärka koppling och utbyte mellan akademi och praktik. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 1562477 (Godkänd - R 1) Utvecklat samarbete för 
verksamhetsförlagd utbildning - långsiktiga åtgärder för 
sjuksköterskeprogrammen (SOU 2024:9) 
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 SKHLM 2024/242-1.2 Remiss - betänkandet Utvecklat 
samarbete för verksamhetsförlagd utbildning - långsiktiga 
åtgärder för sjuksköterskeprogrammen (SOU 2024:9) 
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§ 35 
Motion om avhopparverksamhet för kvinnor i 
gängkriminalitet  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/248 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet har remitterats till förvaltningen för synpunkter avseende 
”Motion om avhopparverksamhet för kvinnor i gängkriminalitet” 
från kommunstyrelsen. 
Motionen är författad av Centerpartiet och i den lyfts att den 
organiserade brottsligheten är ett av Sveriges allvarligaste 
samhällsproblem och att allt fler tjejer och kvinnor dras in i 
gängkriminalitet och organiserad brottslighet. Motionären lyfter 
därför att det finns behov att inrätta en avhopparverksamhet med 
specialkompetens gällande kvinnor som önskar att lämna 
gängkriminalitet och att staden ska säkerställa att den information 
som ges ut gällande stadens avhopparverksamhet även ska riktas till 
tjejer och kvinnor. 
Förvaltningen delar motionärens uppfattning att den organiserade 
brottsligheten är ett allvarligt samhällsproblem och att samhället ska 
tillhandahålla individanpassat stöd för att de som önskar lämna en 
kriminell livsstil ska kunna göra det. Förvaltningen anser också att 
det är viktigt att det informationsmaterial som skapas gällande 
stadens avhopparverksamhet även riktas mot tjejer/kvinnor. 
Utifrån flera olika faktorer (där kön är en faktor) individanpassas i 
dag det stöd som erbjuds genom stadens avhopparverksamhet. 
Förvaltningen bedömer därför att stadens avhopparverksamhet 
tillgodoser det behov av stöd och hjälp som personer som vill lämna 
organiserad brottslighet har oavsett könstillhörighet. 
 

Deltar ej i beslutet 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) meddelar att 
Sverigedemokraterna inte deltar i beslutet då han på grund av 
tekniska problem inte kunnat läsa underlaget. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
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Handlingar i ärendet 
 SKHLM 2024/248-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande: svar 

på motion om avhopparverksamhet för kvinnor i 
gängkriminalitet. 

 SKHLM 2024/248-1.1 Motion om avhopparverksamhet för 
kvinnor i gängkriminalitet 

 SKHLM 2024/248-1 Remiss av Motion om 
avhopparverksamhet för kvinnor i gängkriminalitet, KS 
2024/165. 
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§ 36 
Motion om att utveckla matlyftet  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/262 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
skickar det som svar på remiss av motion om att utveckla matlyftet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmens stadsdelsnämnd har mottagit en remiss av en motion 
väckt av ledamot i äldrenämnden från Moderaterna om att utveckla 
matlyftet, en satsning i staden för att motverka undernäring och 
ofrivillig ensamhet som har pågått sedan 2019. Motionären anför att 
kunskapen om kost och näring för äldre varierar stort hos stadens 
medarbetare, främst bland hemtjänstmedarbetare vilka är de som 
träffar de äldre som utifrån ofrivillig ensamhet riskerar undernäring. 
Genom utbildning kan denna kunskap stärkas och medarbetarna 
arbeta för att motverka undernäring hos de äldre. Motionären anför 
därför att äldrenämnden ges i uppdrag att ta fram ett 
utbildningsprogram om näringslära för i första hand 
hemtjänstpersonal, men även personal på vård och omsorgsboende. 
I Skärholmen har äldreomsorgens verksamheter i egen regi sedan 
2019 sökt medel från Matlyftet för ett antal olika aktiviteter i syfte 
att motverka undernäring och ofrivillig ensamhet. Ett projekt som 
har pågått sedan starten är ”Lunch i gemenskap” som riktar sig till 
hemtjänstkunder som har insatsen matlåda. De erbjuds att istället 
för att få sin matlåda serverad hemma komma till en lokal och äta 
lunch med andra seniorer i området. Ett flertal andra aktiviteter med 
stöd av matlyftet har också genomförts på stödverksamheten och av 
uppsökande verksamhet och riktar sig till alla seniorer i Skärholmen 
oavsett om man har några insatser från stadsdelen. 
Förvaltningen har riktat in sig på projekt och aktiviteter som riktar 
sig direkt till de äldre istället för utbildningsinsatser för 
medarbetare, detta bland annat utifrån direktiv från 
äldreförvaltningen. Dock ser förvaltningen positivt på en utbildning 
kring kost och näringslära och den betydelse det har på den äldres 
välbefinnande. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna ett förslag till beslut enligt bilaga. 
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Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns två förslag 
till beslut, förvaltningens och Moderaternas. Han ställer dessa mot 
varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Arslan Bicen (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Marie-Louise Olofsson (M) reserverar sig 
mot beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Moderaterna. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Moderaterna 
  
Skärholmens stadsdelsnämnd 25 april 
Remiss motion om att utveckla matlyftet 
Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
  
Förslag till Beslut: 
att tillstyrka motionen 
att därutöver anföra 
  
Sedan 2019 har Stockholms stad genomfört satsningen Matlyftet, 
för att förebygga undernäring och ofrivillig ensamhet hos äldre 
personer. Idag är kunskapsnivån ojämn bland de anställda avseende 
att laga mat. Det kan finnas en okunskap i exempelvis hur maten 
ska serveras och vilka tillbehör man bör servera för en fullgod 
måltid. Det är viktigt med en tilltalande servering för målgruppen 
äldre, då de behöver extra näringsrik kost. 
Genom att utbilda personalen inom näringslära kan Matlyftet 
fortsätta att utvecklas för en bättre tillvaro för våra äldre. Personalen 
kan både ge de äldre en bättre måltidsupplevelse och snabbare 
kunna ge förslag på näringsrik kost i alla måltider. Det är också 
viktigt att hitta de äldres barndomsreferenser i maten. 
Det behövs både fysiska utbildningar och webbutbildningar. 
Fysiska utbildningar för att lära hur man tillreder samt serverar 
maten, och på så vis tillgodogör sig utbildningen bättre. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/262-2 (Godkänd - R 1) Svar på remiss av 
motion Utveckla matlyftet. 

 SKHLM 2024/262-1.1 Motion om utveckla matlyftet  
 SKHLM 2024/262-1 Remiss av Motion om utveckla 

matlyftet , KS 2023/1126. 
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§ 37 
Anmälan av patientsäkerhetsberättelse 2023 för 
äldreomsorgens och socialpsykiatrins särskilda boenden  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/244 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/244-1 (Godkänd - R 1) Anmälan av 
patientsäkerhetsberättelse 2023 för äldreomsorgens och 
socialpsykiatrins särskilda boenden. 

 SKHLM 2024/244-3 Patientsäkerhetsberättelse 
socialpsykiatrin 2023. 

 SKHLM 2024/244-2 Patientsäkerhetsberättelse Sätra vob 
2023. 
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§ 38 
Överenskommelse om samverkan mellan förskola, skola 
och socialtjänst inkl. prevention och fritid  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/271 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/271-1 Överenskommelse om samverkan 
mellan förskola, skola och socialtjänst inklusive prevention 
och fritid. 
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§ 39 
Ny informationssäkerhetssamordnare (ISAM)  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/274 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/274-1 Anmälan av 
informationssäkerhetssamordnare (ISAM). 
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§ 40 
Protokoll - gruppledarmöte mars  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/2 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/2-4 Protokoll 2024-03-21. 
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2024-04-25 

§ 41 
Protokoll - förvaltningsgruppen april  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/4 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
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§ 42 
Protokoll -  Hägersten-Älvsjös och Skärholmens 
stadsdelsnämnds råd för funktionshinderfrågor, april  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/5 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/5-6 Protokoll funktionsrådet 2024-04-10. 
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2024-04-25 

§ 43 
Protokoll - Skärholmens pensionärsråd, april  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/6 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
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2024-04-25 

§ 44 
Balanslista uppdrag SDN 5/2024-04-25  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/1 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/1-9 Balanslista uppdrag - SDN 5/2024-04-25. 
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2024-04-25 

§ 45 
Förskolor vid öppna drogscener  
- skrivelse från Moderaterna 
  

Beslut  
Skrivelsen skickas till förvaltningen för beredning. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler 
för Moderaterna en skrivelse med förslag till beslut att skicka den 
till förvaltningen för beredning. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att skrivelsen skickas till 
förvaltningen för beredning och hör enhälligt bifall därtill. 

Bilaga 
Skrivelse, Moderaterna. 
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Bilaga, skrivelse, Moderaterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd                                         
Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
25 april 2024 
Skrivelse 
Förskolor på öppna drogscener i Skärholmen 
Det finns ingenting som är mer prioriterat än att få stopp på våldet, 
där barn allt oftare är både brottslingar och brottsoffer. I Stockholm 
är situationen särskilt allvarlig med 116 skjutningar varav 26 
avlidna förra året. I Skärholmen har vi haft tre skjutningar inom sex 
veckor (1 mars-10 april), varav två med dödlig utgång. 
Dödsskjutningen i Skärholmen den 10 april är en bottenlös grymhet 
som har skapat stor debatt i hela landet. Det är särskilt allvarligt att 
Skärholmen enligt polisen är den otryggaste stadsdelen i hela 
Stockholm just nu. Något vi alla måste jobba hårt för att ändra på, 
nu och framåt. 
I Stockholm finns över 30 öppna drogscener, 4 av dessa ligger i 
Skärholmen. En kartläggning från P4 Stockholm visar att hälften av 
alla förskolor i Skärholmen, ligger på en öppen drogscen, enligt 
polisens definition för öppen drogscen. 
Med anledning av detta önskar vi fråga stadsdelsförvaltningen: 
Vilka förskolor i Skärholmen ligger, enligt polisens definition för 
öppen drogscen, på en öppen drogscen? 
Hur arbetar stadsdelsförvaltningen för att säkerställa tryggheten för 
de barn som går på förskolorna och den personal som jobbar där? 
Vi mottar gärna en muntlig redovisning vid en infonämnd om det är 
känslig information som delges. 
Hur ser informationsutbytet ut gentemot; fristående förskoleaktörer 
och fastighetsägare, andra stadsdelar, förvaltningar och bolag inom 
staden, för att säkerställa tryggheten vid Skärholmens förskolor? 

 Hur ofta görs inrymningsövningar på Skärholmens 
förskolor? 

 Hur informerar man vårdnadshavare om/kring 
inrymningsövningar? 

 Hur många faktiska inrymningar har skett på Skärholmens 
förskolor från 1 januari 2023 - 25 april 2024? 

 Har inrymningar skett på olika förskolor och/eller/delvis på 
samma förskolor? 
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2024-04-25 

§ 46 
Vad händer med Söderholmsskolan?  
- skrivelse från Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet 
  

Beslut  
Stadsdelsnämnden beslutar att ge förvaltningen i uppdrag att bevaka 
frågan kring Söderholmsskolans framtid och återkomma med en 
muntlig redogörelse till stadsdelsnämnden, i takt med att frågan 
utvecklas eller tar ny vändning. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler 
för Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet en skrivelse med 
förslag till beslut att ge förvaltningen i uppdrag att bevaka frågan 
kring Söderholmsskolans framtid och återkomma med en muntlig 
redogörelse till stadsdelsnämnden, i takt med att frågan utvecklas 
eller tar ny vändning. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att skrivelsen skickas till 
förvaltningen och hör enhälligt bifall därtill. 

Bilaga 
Skrivelse, Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet. 
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2024-04-25 

 
Bilaga, skrivelse, Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet  
Skärholmens stadsdelsnämnd                 
Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
 Kim Höglund (L) 
Kenth Aronsson (C) 
25 april 2024 
Skrivelse 
Vad händer med Söderholmsskolan? 
Den 21 februari 2024 fick vårdnadshavare till barn på 
Söderholmsskolan i Vårberg, ett mail från skolledningen om att 
Söderholmsskolan ska stängas i januari 2025 för renovering. Man 
skrev bland annat att Stockholms stad har beslutat att det ska 
byggas fler bostäder i området runt skolan, vilket gör att man inte 
kommer kunna bedriva en bra och säker skolverksamhet för 
eleverna. Omfattande markarbeten ska påbörjas i årsskiftet 24/25, 
och Söderholmsskolan ligger precis där allt markarbete ska ske. 
Hela Söderholmsskolan ska flytta till lokalerna i den tidigare 
Vårbergsskolan (Vårholmsbackarna 100), precis invid Vårbergs 
centrum. Enligt information från skolledningen kommer 
Söderholmsskolan och Slättgårdsskolan att samsas om lokalerna 
från januari 2025 – januari 2026. Därefter kommer Slättgårdsskolan 
flytta tillbaka till sin ordinarie skola i Bredäng i januari 2026. 
Flytten har skapat oro bland vissa elever och vårdnadshavare på 
Söderholmsskolan, då Vårbergsskolan ligger mitt på den öppna 
drogscenen, enligt polisens definition för öppen drogscen. Samtidigt 
har skolledningen inte angett om eller när eleverna kommer kunna 
flytta tillbaka till Söderholmsskolans nuvarande lokaler, vilket har 
skapat ytterligare oro då det kan tolkas som en permanent flytt av 
skolan.   
Vi är angelägna om att Söderholmsskolan flyttar tillbaka till sin 
nuvarande plats, när markarbetena är färdiga och skollokalerna har 
renoverats. Skolan är ett starkt bevis på lyckad integration. Där går 
elever med olika bakgrund, som talar olika språk. Där går elever 
som bor i hyresrätter, bostadsrätter, villor och radhus. Där går 
elever från både Skärholmen, Vårberg och Vårby Gård. En plats för 
kunskap, integration och gemenskap. 
Med anledning av detta önskar vi att stadsdelsförvaltningen: 

 Bevakar frågan kring Söderholmsskolans framtid och 
återkommer med en muntlig redogörelse till 
stadsdelsnämnden, i takt med att frågan utvecklas eller tar 
ny vändning. 
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2024-04-25 

§ 47 
Bygg fler kolonilotter i Skärholmen  
- skrivelse från Sverigedemokraterna 
  

Beslut  
Skrivelsen avslås. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
en skrivelse med förslag till beslut att förvaltningen ges i uppdrag 
att ansöka om tillräckliga medel för att anlägga, initiera, ytterligare 
ett kolonilottsområde i Skärholmen. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar för Socialdemokraterna och 
Vänsterpartiet att skrivelsen avslås och hör bifall därtill. 

Reservation 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 
Skrivelse, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, skrivelse, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Skrivelse 
2024-04-25 
  
Bygg fler kolonilotter i Skärholmen 
  
Vi har tidigare lämnat i en skrivelse om kolonilotter där 
förvaltningen tagit fram ett underlag, med en potentiell plats för 
kolonilotter. En av svårigheterna är dock finansiering. 
Det har dock skett en förändring i den nuvarande budgeten. Flera 
andra stadsdelar har tilldelats pengar för stadsodling och för 
åtgärder som höjer den biologiska mångfalden. 
När det gäller biologisk mångfald så är kolonilotter nästintill den 
optimala åtgärden, på grund av den stora variation kring vad som 
odlas. 
Antalet kolonilotter är oerhört olika i olika stadsdelar, Skärholmen 
har enbart ett större kolonilottsområde. Bromma stadsdel har inte 
mindre än 13 kolonilottsområden. 
Vi vill att Skärholmens stadsdelsförvaltningen går vidare med det 
underlag som redan tagits fram, och med utgångspunkt i biologisk 
mångfald ansöker om resurser från lämplig medelreserv för att 
anlägga ytterligare ett kolonilottsområde i Skärholmen 
Förslag till beslut; 
Att förvaltningen ges i uppdrag att ansöka om tillräckliga medel för 
att anlägga, initiera, ytterligare ett kolonilottsområde i Skärholmen. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
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2024-04-25 

§ 48 
Lådbilsrally i Skärholmen  
- skrivelse från Sverigedmokraterna 
  

Beslut  
Skrivelsen avslås. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
en skrivelse med förslag till beslut att stadsdelsnämnden ger 
förvaltningen i uppdrag att utreda huruvida det är möjligt att inrätta 
ett årligt lådbilsrally i Skärholmen. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar för Socialdemokraterna och 
Vänsterpartiet att skrivelsen avslås och hör bifall därtill. 

Reservation 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 
Skrivelse, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, skrivelse, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Skrivelse 
2024-04-25 
  
Årligt Lådbilsrally i Skärholmen 
  
Vi menar att det saknas årliga återkommande gemensamma större 
aktiviteter som i första hand riktar sig mot mindre barn. Vi har 
därför sökt efter potentiella aktiviteter/evenemang som skulle kunna 
vara lämpligt för just Skärholmen. 
Ett sådant evenemang är ett årligt Lådbilsrally för de mindre 
barnen. Tanken är att detta skall stimulera barns kreativitet, 
samarbete, och motion, men också ge barn en första introduktion i 
trafiksäkerhet. Att vi lyfter lådbilsrally är också för att ett sådant 
kan arrangeras under större delen av året, och inte är begränsad till 
sommaren. 
  
Vi tänker att lådbilsrally också kan kombineras med idéer om 
hållbarhet och återbruk, att använda begagnade grejer för att bygga 
en lådbil. Kanske kan inkommande saker till det lokala Återbruket 
användas för att bygga lådbilar, alternativt om återvinningscentraler 
i omnejden kan vara ett bra ställe för att inhämta lämpliga saker för 
att bygga lådbilen. 
Lådbilsrally är inte ett helt okänt fenomen i Sverige, till exempel 
har Staffanstorp ett sådant årligt lådbilsrally som återkommande 
arrangerats i över tio år. Där är ålderskategorin de äldre barnen i 
förskolan och barn från lågstadiet. Vilka ålderskategorier som är 
lämpliga i just Skärholmen överlåter vi dock till förvaltningen att 
utreda. 
Givetvis vill vi att den snyggaste/bäst utsmyckade lådbilen 
uppmärksammas ihop med de som sedermera vinner rallyt i olika 
ålderskategorier. 
  
Förslag till beslut: 
  
- Att stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda 
huruvida det är möjligt att inrätta ett årligt lådbilsrally i Skärholmen 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
 

Sida 71 (76)



Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2024 
 

2024-04-25 

§ 49 
Nödläge Skärholmen  
- skrivelse från Sverigedemokraterna 
  

Beslut  
Skrivelsen avslås. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
en skrivelse med förslag till beslut att Skärholmens stadsdelsnämnd 
hemställer till Kommunstyrelsen, Socialnämnden, 
Utbildningsnämnden och Förskolenämnden att staden bör utlysa 
extraordinär händelse i Skärholmen. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar för Socialdemokraterna och 
Vänsterpartiet att skrivelsen avslås och hör bifall därtill. 

Reservation 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 
Skrivelse, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, skrivelse, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Skrivelse 
2024-04-25 
  
Hemställan till Kommunstyrelsen - Nödläge i Skärholmen 
  
Skärholmens stadsdelsnämnd har ett ansvar för det geografiska 
området Skärholmen. Vi som enskilda ledamöter, men också 
kollektivt som nämnd har fått ett förtroendeuppdrag av 
medborgarna. Flera nämnder inklusive kommunstyrelsen har ett 
delat operativt ansvaret för stadsdelen. Därtill har 
kommunfullmäktige och övriga facknämnder ett strategiskt uppdrag 
som präglar stadsdelen. 
Vi som nämnd utifrån vårt förtroendeuppdrag tvingas i detta 
prekära läge konstatera att Skärholmen befinner sig i nödläge, en 
kris på grund av en pågående kriminalitet, och ett våld som drabbar 
medborgare hårt i Skärholmen, men som också dränerar resurser 
och kraft från stadsdelsförvaltningen. 
Vi måste därför påkalla såväl kommunstyrelsens som berörda 
trygghetsfrämjande facknämnders uppmärksamhet, och med emfas 
efterfråga akuta åtgärder och resurser, för att skapa uthållighet och 
motståndskraft så att förvaltningen har kapacitet att akut och över 
tid hantera situationen. 
Det våld som drabbar stadsdelen är på många sätt förödande, dels 
för de som direkt drabbas, men dels också för att det skapar en 
situation och ett samhälle som drivs av rädsla. Ett sådant samhälle 
kan aldrig bli bra. Det är också därför mycket angeläget att staden 
agerar akut och långsiktigt uthålligt för att värna medborgarnas 
trygghet, och medborgarnas rätt att få leva ett liv i hopp och i frihet, 
och fri från rädsla. 
Förslag till beslut: 
1. Att Skärholmens stadsdelsnämnd hemställer till 
Kommunstyrelsen, Socialnämnden, Utbildningsnämnden och 
förskolenämnden att staden bör utlysa extraordinär händelse i 
Skärholmen 
2. Omedelbar justering. 
  
  
  
 

Sida 73 (76)



Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2024 
 

2024-04-25 

§ 50 
Vräkning av barnfamiljer  
- skrivelse från Sverigedemokraterna 
  

Beslut  
Skrivelsen avslås. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
en skrivelse med förslag till beslut att ge förvaltningen i uppdrag att 
presentera vad praxis är gällande ett potentiellt omhändertagande av 
barn då barnfamiljer blir vräkta. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar för Socialdemokraterna och 
Vänsterpartiet att skrivelsen avslås och hör bifall därtill. 

Reservation 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 
Skrivelse, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, skrivelse, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Skrivelse 
2024-04-25 
  
Vräkning av Barnfamiljer 
  
Varje år blir familjer och även barnfamiljer vräkta av olika orsaker 
inom Stockholm Stad. I synnerhet vräkning av barnfamiljer väcker 
uppmärksamhet. 
Vi menar att det finns skäl att se över möjligheten till ett tillfälligt 
omhändertagande av barn, när familjer som redan är i kontakt med 
socialtjänsten trots detta blir vräkta. Det kan givetvis finnas en 
mängd olika skäl till varför man blir vräkt, men det går inte att 
bortse ifrån att vårdnadshavares förmåga till ett tillräckligt 
föräldraskap blir kraftigt begränsad vid en vräkning. Detta 
föranleder vår frågeställning kring huruvida förmågan till 
föräldraskapet utreds och huruvida barn blir omhändertagna med 
hänvisning till Socialtjänstlagen. Vi menar att det alltid är barnets 
bästa som måste beaktas även i de allra mest svåra situationerna.    
Förslag till beslut: 
-  Att stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att presentera 
vad praxis är gällande ett potentiellt omhändertagande av barn då 
barnfamiljer blir vräkta. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
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Då inga övriga frågor kvarstod avslutade ordförande Stephan 
Guiance (S) sammanträdet kl 19.30. 
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